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 المستخلص

انه  تشوه الوُالكائن هن هويزات . الوُتشوهتشوه هو هصطلح عام يشول جويع التغيرات في شكل أو حجن الكائن ال
حٛث اٌ خصائص انكائٍ انحقٛقٙ حُذيح يغ انكائٍ , انز٘ ٚقٕو بخًثِٛهتٔاقؼٛت يثم انكائٍ انحقٛقٙ يتفاعل بصورة 

ًُخشِٕ  اَشاء ْزِ انكائُاث انخٙ حُسخخذو فٙ ًَارج حشِٕ انخٙ ًٚكٍ اسخخذايٓا فٙ حسخؼشض نشسانت ْزِ ا .ان

 .انخطبٛقاث انخفاػهٛت

  

ًُقذَيت حقخشذ خطا يكٌٕ يٍ يدًٕػت انبشايح انًخٕفشة يداَا لاَشاء كائٍ يُخشِٕ باسخخذاو طشٚقت  انشسانت ان

نت نهذساست يٍ خلال بٛاَاث شخص يخٕفشِ فٙ انًكخبت حى اَشاء كائٍ يخشِٕ ْٕٔ انكبذ كحا. انؼُصش انًحذٔد

بؼذ رنك قًُا باخشاء دساست ػهٗ ْزا انكبذ حٛث اَُا ديدُا يؼٓا .  Visible Human projectانطبٛت انؼانًٛت 

يٍ . انكبذقًُا بخخباس انخشِٕ انُاحح يٍ حطبٛق اخشاء يثم انشذ أ انعغط ػهٗ  .خصائص انكبذ انصحٛت انسهًٛت

فًثلا َسخطٛغ .انخشِٕحشخت نهحفاظ ػهٗ شكم اندسى يٍ انحانت انحؼشٚف َسخطٛغ , لال انذساست انهخٙ اٌخشٚجخ

ححذٚذ انحانت انحشخت نكم يشٚط بحسب حانخّ حٛث اٌ خصائص انكبذ حخخهف يٍ يشٚط لاخش حسب انًشض 

ٔانخغٛش فٙ حدى  ٕساث انخٙ قذ حُشأًٚكُُا حخبغ حانت يٍ انًشض ٔانخطاٚعا . انز٘ ٚشكٕ يُّ ٔحانت انكبذ انحانٛت

ٔسٕف حساػذ ْزِ انًؼهٕياث انطبٛب نخقٛٛى انٕظغ ٔاحخار . انكبذ ٔيلاحظّ ا٘ أساو بابؼادْا انحقٛقٛت

 .الإخشاءاث ٔانقشاساث انًُاسبت نٓزا انًشٚط

عا اسخخذيُا قًُا باخشاء يقاسَت بٍٛ اَشاء شبكت باسخخذاو انؼُصش سباػٙ انسطٕذ ٔ انؼُصش سذاسٙ انسطٕذ اٚ

انًشٚط  اَسدتحسب خأثش ٚنكائٍ َفسّ اأٌ حشِٕ  يٍ خلال ْزِ انخدشبت اسخُخدُا. حدى كبٛشا ٔصغٛشا نكم َٕع

اٌ شكم ٔحدى انؼُصش ٚؤثشاٌ حاثٛشا كبٛشا فٙ , بصٛغت اخشٖ. انًسخخذو فٙ حًثٛم انكائٍ ٔشكم ٔحدى انؼُصش

ٔكهًا كاٌ حدى , انؼُصش سذاسٙ انسطٕذش دقت يٍ شباػٙ انسطٕذ ْٕ أكثانؼُص. اظٓاس انخشِٕ بشكم حقٛقٙ

 .كهًا كاٌ انخشٕة حقٛقٛاً, انؼُصش أصغش
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ABSTRACT 

 

 

Deformation is a general term that includes all changes in shape or volume of the 

deformable object. The deformable object interacts realistically like the real object 

depending on its material properties. A literature review is performed on the 

deformable models that could be used in interactive application. 

In this thesis we propose a set of software for constricting deformable object using 

FEM. In our case study, we construct a liver from Visible Human Project. Then we 

perform the analysis on a liver in which we can test the deformation occurred 

according to the applied force. The definition of the critical state to preserve the 

object shape is important information.  A stretch is applied as a test for the analysis 

and the critical stretch could be defined for each patient according to his situation. 

Through the study that we conducted, we can track the status of the disease and 

developments that may arise also we could define the critical stretch to preserve the 

liver shape. Such information will help the doctor to assess the situation and take the 

appropriate actions and decisions for that patient. Moreover, we find that the 

deformation for the same object affected by the patient specific tissue and the element 

shape and size. 

We find out that the deformation for the same object affected by the patient specific 

tissue and by the mesh type and the element type chosen for constructing the mesh. 

The tetrahedral mesh is more accurate than the hexahedral mesh. The hexahedral 

mesh is accepted when the geometry is regular. 

 


